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SYLWETKA

Lepiej siê przepracowaæ
ni¿ zardzewieæ

Jerzy Zarzycki wyjecha³ z Polski tu¿ po wojnie jako m³o-
dy in¿ynier fotogrametra. Doktorat zrobi³ w Szwajcarii,

a najwiêksze sukcesy zawodowe odniós³ w Kanadzie,
która sta³a siê jego drug¹ ojczyzn¹. Bli¿sze kontakty

z Polsk¹, równie¿ na gruncie zawodowym, odnowi³
dopiero w 1992 rok u. W klapie marynarki
nosi symbol tej wspó³pracy (flagê polsk ¹
skrzy¿owan¹ z kanadyjsk¹). 3 lata temu
zosta³ profesorem honorowym Wydzia³u
Geodezji i Kartografii Politechniki War-
szawskiej.

Dlaczego geodezja?
Jerzy Zarzycki jest znanym i cenionym w œwiecie specjalist¹
z zakresu fotogrametrii, teledetekcji i systemów informacji geo-
graficznej. Jest pionierem w zakresie wykorzystania metod
cyfrowych w fotogrametrii i kartografii, a jego szczególne za-
interesowania dotycz¹ budowania GIS. Jak to siê jednak za-
czê³o?
Nie by³ pierwszym geodet¹ w rodzinie. Jego ojciec jeszcze przed
wojn¹ prowadzi³ w £odzi biuro mierniczych przysiêg³ych. W grud-
niu 1939 roku, na kilka dni przed Bo¿ym Narodzeniem, ca³¹
rodzinê Niemcy wysiedlili do Krakowa.
– By³o bardzo ciê¿ko – wspomina Jerzy Zarzycki. – Ojciec
znalaz³ jednak pracê u profesora Odlanickiego.
Odlanickim zawdziêcza opiekê nad ca³¹ rodzin¹. W tym czasie
w Krakowie otwarto Pañstwow¹ Szko³ê Górniczo-Hutniczo-Mier-
nicz¹, rodzaj liceum technicznego. Uczyli tam profesorowie z Aka-
demii Górniczej.
– Mia³em wybór: iœæ na górnictwo, na hutnictwo albo na miernic-
two. Pomyœla³em, ¿e jak pójdê na górnictwo czy hutnictwo, to
wywioz¹ mnie gdzieœ do Niemiec do pracy, poszed³em wiêc na
miernictwo. Poza tym ojciec by³ geodet¹, wiedzia³em wiêc mniej
wiêcej – podkreœla z uœmiechem – o co w tym zawodzie chodzi.
Potem, jak Niemcy dostawali w skórê na wschodzie, to otworzyli
politechnikê w Warszawie. Rektorem by³ wprawdzie Niemiec,
ale uczyli profesorowie z Politechniki Warszawskiej.

Studia w Warszawie
Po skoñczeniu nauki w Krakowie przyjecha³ wiêc do Warszawy
i rozpocz¹³ studia na geodezji. I wtedy w³aœnie narodzi³o siê zaintere-
sowanie fotogrametri¹. Wakacje 1944 roku spêdza³ w Krakowie
i ju¿ do Warszawy nie móg³ wróciæ. Wybuch³o powstanie.
Po wojnie kontynuowa³ studia w stolicy.
– Wtedy jednym z najwa¿niejszych zadañ komunistycznego rz¹du
by³o parcelowanie maj¹tków – wspomina – a to zajêcie zwalnia³o od
s³u¿by wojskowej. Jeszcze bêd¹c studentem poszed³em wiêc parce-
lowaæ maj¹tki. Po pierwsze, nie musia³em iœæ do czerwonego woj-
ska, a po drugie, mog³em kupiæ wiêcej ¿ywnoœci dla rodziny, co
w tamtych czasach by³o bardzo wa¿ne.
Pracê dyplomow¹ obroni³ 13 grudnia 1947 r. i pozosta³ na uczelni
jako m³odszy asystent u profesora Bronis³awa Pi¹tkiewicza, który
pomóg³ mu potem w za³atwieniu wyjazdu na szkolenie do Szwajca-
rii (u Wilda w zakresie instrumentów fotogrametrycznych). – Zwa-
riowa³eœ, przecie¿ ci nie dadz¹ paszportu – mówili koledzy. Jednak
mia³ poparcie rektora i prof. Pi¹tkiewicza, i uda³o siê. By³ rok 1948,
jeszcze wtedy mog³o siê udaæ...
– Wypuszczam pana na szerokie wody, niech pan p³ywa – tak
brzmia³y po¿egnalne s³owa profesora Pi¹tkiewicza.
I pojecha³, oficjalnie na trzy miesi¹ce. Tymczasem profesor urucho-
mi³ swoje znajomoœci. Poprosi³ fotogrametrê – prof. Maxa Zellera,
wyk³adowcê na politechnice w Zurychu (ETH), ¿eby wystara³ siê
o jakieœ stypendium dla m³odego Zarzyckiego.

FOT. ANNA WARDZIAK
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Doktorat w Szwajcarii
Po przyjeŸdzie do Zurychu Zarzycki dosta³ roczne stypendium na
politechnice. Tak siê z³o¿y³o, ¿e po roku asystent prof. Zellera od-
szed³ i Zarzycki zaj¹³ jego miejsce. Jednak z pensji asystenta ciê¿ko
by³o wy¿yæ. Ponownie podj¹³ wiêc pracê u Wilda w Heerbrugu.
W 1952 roku obroni³ doktorat, a praca pt. „Teorie b³êdów w aero-
triangulacji” oczywiœcie dotyczy³a fotogrametrii. Do dziœ polscy
fotogrametrzy kojarz¹ nazwisko Zarzyckiego z metod¹ stosowan¹
przy wyrównaniu aerotriangulacji. – Pracowa³em wtedy w Zurychu
– wspomina – i tam wykonywaliœmy wyrównanie aerotriangulacji
metod¹ zaproponowan¹ przez dr. Brandenbergera. By³a ona strasz-
nie skomplikowana i ci¹gle siê myliliœmy. Doszed³em wiêc do wnio-
sku, ¿e trzeba j¹ uproœciæ i wymyœli³em na to metodê graficzn¹.
Dopóki nie zaczêto robiæ tych opracowañ na komputerach, to wiêk-
szoœæ fotogrametrów w wielu krajach u¿ywa³a mojej metody.
M³ody dr Zarzycki nie zagrza³ miejsca w Szwajcarii. Po latach
od¿ywaj¹ wspomnienia: – Sytuacja w 1952 roku w Europie by³a
bardzo niepewna. Rosjanie byli jeszcze w Wiedniu, a Wiedeñ od
Heerbruga le¿y ca³kiem niedaleko. Pomyœla³em, ¿e wyjadê chyba
z Europy. Inaczej obudzê siê kiedyœ, a Ruscy bêd¹ pod moim ok-
nem. Wybra³em Kanadê. Jeszcze przed wyjazdem – dodaje – poœlu-
bi³em Jadwigê Wolsk¹, Polkê wychowan¹ w Szwajcarii.

Pierwsze kroki w Kanadzie
Po roku pracy na wydziale fotogrametrii Kanadyjskiego Instytutu
Badawczego (NRC) dosta³ ofertê od prywatnej firmy Canadian Aero
Service Ltd. (filia przedsiêbiorstwa amerykañskiego). Wykonywa³a
ona naloty i opracowania fotogrametryczne, a tak¿e pomiary geode-
zyjne i geofizyczne. Zarzycki zdecydowa³ siê jednak pozostaæ je-
szcze w instytucie, aby bli¿ej poznaæ kraj i lepiej opanowaæ jêzyk.
Dopiero po up³ywie roku przyj¹³ ofertê. A ju¿ w kolejnym roku
zosta³ w tej firmie g³ównym in¿ynierem, a nastêpnie wiceprezesem.
– Wtedy Kanada by³a zupe³nie dziewicza, map by³o niewiele. Dla
geodetów rozpoczê³y siê olbrzymie mo¿liwoœci – wspomina z roz-
rzewnieniem. – Pracowa³em prawie przy wszystkich du¿ych projek-
tach. Robiliœmy np. liniê radarow¹ na pó³nocy, rzekê œw. Wawrzyñ-
ca, radiolinie, elektrownie wodne, autostrady, koleje, linie wysokie-
go napiêcia, mapy miast, mapy dla leœnictwa i górnictwa, wiêkszoœæ
na obszarach, gdzie jedyna istniej¹ca mapa by³a w skali 1:250 000.
Poza Kanad¹ wykonywaliœmy prace geodezyjne i topograficzne w Af-
ryce, Ameryce Po³udniowej, na Œrodkowym Wschodzie, w Azji,
a nawet w Australii.
Po pewnym czasie zmienili siê w³aœciciele firmy, a ich odmienne
metody dzia³ania wzbudza³y kontrowersje wœród za³ogi. W 1966
roku Zarzycki wraz z kilkoma wspó³pracownikami zdecydowa³ siê
za³o¿yæ now¹, ca³kiem kanadyjsk¹ firmê. Nadali jej nazwê Terra
Surveys Ltd. Mieli du¿e poparcie rz¹du kanadyjskiego, bo byli jedn¹
z nielicznych miejscowych firm (wiêkszoœæ stanowi³y amerykañskie
albo brytyjskie). Zarzycki zosta³ najpierw jej wiceprezesem, potem
prezesem. Przedsiêbiorstwo prowadzi³o dzia³alnoœæ w zakresie geo-
dezji, fotogrametrii, systemów informacji geograficznej oraz telede-
tekcji. Przy czym projekty wykonywali nie tylko w Kanadzie, ale
tak¿e w Afryce, Ameryce P³d. oraz na Œrodkowym Wschodzie.

W s³u¿bie topograficznej Kanady
W latach 70. rz¹d federalny zachêca³ prezesów firm prywatnych,
¿eby przechodzili do pracy w urzêdach pañstwowych. W 1974 r.
namówiony przez jednego z wiceministrów Zarzycki obj¹³ stanowi-
sko dyrektora s³u¿by topograficznej (odpowiednik naszego GGK,
ale w jakiej skali!) w ówczesnym Ministerstwie Energii, Górnictwa
i Zasobów Naturalnych Kanady (teraz jest to Ministerstwo Zasobów

Naturalnych). Zacz¹³ od wprowadzania metod cyfrowych do s³u¿by
topograficznej. – Nie by³o ³atwo – wspomina – bo bardziej konser-
watywni koledzy uwa¿ali, ¿e papierek jest najwa¿niejszy. My nato-
miast przekonywaliœmy, ¿e najwa¿niejsze s¹ dane cyfrowe, z któ-
rych mo¿na robiæ papierki na ¿yczenie. Prezentacja na papierze jest
o tyle istotna, ¿e u³atwia zrozumienie sytuacji w terenie. A to, czy
linia jest przesuniêta o 2 milimetry w tê czy w inn¹ stronê, nie ma
znaczenia, gdy¿ dane cyfrowe umo¿liwiaj¹ dok³adne obliczenia. Ale
klasyczni kartografowie nie mogli siê z tym pogodziæ. By³a o¿ywio-
na dyskusja. Jednak uda³o nam siê wprowadziæ ten nowy pomys³
i zaczê³a siê normalna produkcja. Jeœli chodzi o metody cyfrowe,
byliœmy w tym czasie chyba najbardziej zaawansowan¹ s³u¿b¹ na
œwiecie – dodaje z dum¹.
W 1978 roku na miêdzynarodowej konferencji pokazali pierwsz¹
mapê w skali 1:50 000, która by³a robiona ca³kowicie cyfrowo. Stwo-
rzyli tak¿e koncepcjê cyfrowej bazy topograficznej dla Kanady z za-
³o¿eniem, ¿e ka¿dy bêdzie móg³ jej u¿ywaæ i otrzymywaæ z niej nie
tylko produkty graficzne, ale na jej podstawie wykonywaæ analizy na
potrzeby ró¿nych bran¿. – Wiêkszoœæ prac zlecaliœmy prywatnym
przedsiêbiorstwom kanadyjskim – wspomina. – W urzêdzie stwo-
rzyliœmy tylko specjaln¹ sekcjê nastawion¹ na zaawansowan¹ tech-
nologiê do ustalania pewnych ogólnych metod i specyfikacji tech-
nicznych. Resztê wykonywa³y firmy komercyjne. Jakim systemem
to robi³y (siedz¹c na stole czy wisz¹c na suficie), to nas nie obchodzi-
³o. Wa¿ne by³o, ¿ebyœmy dostali dane w okreœlonym formacie i zgod-
ne ze specyfikacjami. Myœmy te dane oczywiœcie potem kontrolowa-
li. I to bardzo dobrze dzia³a³o – dodaje bez fa³szywej skromnoœci.
W ten sposób kanadyjskie firmy zaczê³y stosowaæ now¹ technolo-
giê, a przez to stawa³y siê bardziej konkurencyjne na rynku miêdzy-
narodowym. Zarzycki wspomina, ¿e chêtni do wspó³pracy przed
otrzymaniem zlecenia zawsze wykonywali po 1 arkuszu próbnym,
przy czym oczywiœcie musieli to zrobiæ w okreœlonym czasie. Do
przetargu zwykle stawa³o kilkanaœcie firm. Jednak prowadzenie roz-
mów z przedstawicielami ka¿dej z nich by³oby du¿ym obci¹¿eniem.
Dlatego ministerstwo przygotowywa³o du¿e kontrakty, do których
musia³y startowaæ konsorcja. Firma stoj¹ca na czele konsorcjum
stawa³a siê wiêc g³ównym partnerem, a jej przedstawiciel by³ odpo-
wiedzialny za ca³¹ robotê.

Praca dla prowincji Ontario
W wieku 60 lat (w 1985 r.) Jerzy Zarzycki odpowiedzia³ na propo-
zycjê z Ministerstwa Zasobów Naturalnych w Toronto objêcia sta-
nowiska dyrektora Departamentu Geodezji, Kartografii i Teledetek-
cji. Prowincja Ontario równie¿ chcia³a za³o¿yæ tak¹ cyfrow¹ bazê
topograficzn¹ (naturalnie w bardziej szczegó³owej skali) do zarz¹-
dzania zasobami naturalnymi. Zarzycki nie ¿a³uje swojej decyzji, bo
dziêki niej stan¹³ przed kolejnym zawodowym wyzwaniem. Pod
jego kierunkiem wykonano cyfrow¹ bazê topograficzn¹ ca³ej pro-
wincji i narodzi³ siê pomys³ za³o¿enia systemu informacji geogra-
ficznej. Warto tu zaznaczyæ, ¿e powierzchnia prowincji Ontario to
1 mln km2 (prawie 3-krotnie wiêksza od Polski).
– Wprowadzaliœmy GIS do miast. Nadzorowa³em kilka projektów
pilota¿owych dotycz¹cych prowadzenia i wykorzystania GIS-u w mie-
œcie. Prowincja pokrywa³a 70% wszystkich kosztów, miasto – oko³o
30%. Objêliœmy pilota¿em dwa miasta. Pokazaliœmy, jak GIS poma-
ga w zarz¹dzaniu. Miasta u¿ywaj¹ GIS bowiem nie tylko do spraw
podatkowych, wyceny wartoœci gruntów, ale tak¿e na potrzeby po-
gotowia ratunkowego, planowania przestrzennego czy zarz¹dzania
ulicami. Mo¿liwoœci wykorzystania GIS s¹ limitowane tylko wyo-
braŸni¹. I w tej chwili wszystkie wiêksze miasta w Kanadzie maj¹
systemy GIS-owskie, choæ jedne u¿ywaj¹ ich w wiêkszym, a inne
w trochê mniejszym stopniu.

SYLWETKA
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W ministerstwie pracowa³ szeœæ lat (do koñca lutego 91 r.), w tym
czasie wybudowa³ dom ko³o Ottawy. Do dziœ, jako emeryt, jest
aktywny w charakterze konsultanta. „Lepiej siê przepracowaæ ni¿
zardzewieæ” – to jego dewiza.
Poza dzia³alnoœci¹ o charakterze zawodowym aktywnie udziela³ siê
spo³ecznie. W latach 1972-73 pe³ni³ funkcjê prezesa Kanadyjskiego
Stowarzyszenia Geodetów. Potem zosta³ przewodnicz¹cym komite-
tu redakcyjnego czasopisma „Canadian Surveyor” (póŸniej nazywa-
³o siê ono „Survey and Mapping”, teraz „Geomatica”). W latach
1976-80 w Miêdzynarodowym Towarzystwie Fotogrametrii i Tele-
detekcji by³ przewodnicz¹cym komisji IV, która zajmuje siê mapa-
mi. W roku 1980, podczas kongresu w Hanowerze, zosta³ wybrany
na pierwszego wiceprezesa i by³ nim przez 8 lat (dwie kadencje).
W latach 1981-82 pe³ni³ funkcjê prezesa Amerykañskiego Towarzy-
stwa Fotogrametrii i Teledetekcji. Jest on, jak do tej pory, jedynym
nie-Amerykaninem, który zajmowa³ to stanowisko. W 1990 r. zosta³
wybrany na cz³onka Kanadyjskiej Akademii In¿ynieryjnej. Czynnie
uczestniczy³ te¿ w ¿yciu polskich organizacji: by³ prezesem ottaw-
skiego oddzia³u Stowarzyszenia In¿ynierów Polskich, a obecnie jest
prezesem tamtejszego oddzia³u Kongresu Polonii Kanadyjskiej.
Po przejœciu na emeryturê pocz¹tkowo wykonywa³ prace konsulta-
cyjne dla rz¹du prowincji Nowa Szkocja i Nowy Brunszwik – oceny
ich programów z zakresu GIS. Potem na zlecenie Banku Œwiatowe-
go przez 3 lata jeŸdzi³ do Ghany jako konsultant. W podobnym
charakterze pracowa³ te¿ w kilku krajach Ameryki Po³udniowej.
Wkrótce odwiedzi³ Polskê i tu zacz¹³ siê kolejny rozdzia³ jego ¿ycia.

Odnowienie kontaktów z Polsk¹
– Po prawie pó³wiecznej nieobecnoœci pierwszy raz przyjechaliœmy
z ¿on¹ do Polski na 3 maja 1992 roku. Mieszkaliœmy w Hotelu
Europejskim w Warszawie, mieliœmy wiêc piêkny widok na defiladê
przed Grobem Nieznanego ¯o³nierza. Potem prze¿yliœmy ogromne
wzruszenie – wyznaje. – By³o to podczas wystêpów Reprezentacyj-
nego Zespo³u Artystycznego Wojska Polskiego. Us³yszeliœmy pio-
senki, za które tu¿ po wojnie mo¿na by³o zostaæ wywiezionym na
Syberiê.
Rok póŸniej rozpocz¹³ kontakty z Polsk¹ na gruncie zawodowym.
W Kanadzie istnieje specjalna organizacja – CESO – która udziela
pomocy innym krajom. Generalna zasada polega na tym, ¿e chêtni
pracuj¹ bez wynagrodzenia. Rz¹d kanadyjski p³aci za podró¿ do
kraju, który potrzebuje pomocy, a z kolei kraj ten ma obowi¹zek daæ
utrzymanie.
– Wiêkszoœæ projektów realizowa³em w Polsce, pierwszy – w Staro-
gardzie Gdañskim w 1993 roku. Projekt wspó³pracy miêdzy Staro-
gardem Gdañskim, firm¹ Universal Systems, CESO i mn¹ dotyczy³
systemu informacji geograficznej dla zarz¹dzania miastem. Pomaga-
³em opracowaæ koncepcjê. Spêdzi³em tam 4 tygodnie. Do Starogar-
du jeŸdzi³em jeszcze kilka razy, bo strona polska bardzo siê zapali³a
do tego projektu. Nie by³o naturalnie ¿adnego oprogramowania,
wiêc za³atwi³em pakiet CARIS od znajomego prezesa kanadyjskiej
firmy informatycznej. Miasto z w³asnych pieniêdzy sfinansowa³o
budowê bazy danych (za przesz³o 1 mln z³otych). Teraz wszystkie
mapy maj¹ w formie cyfrowej i kupili jeszcze 3 licencje na systemy
informatyczne CARIS.
Delegacja ze Starogardu by³a w Kanadzie na 3-tygodniowym szko-
leniu. Wraz z dr. Zarzyckim odwiedzali te¿ miasta w okolicach Otta-
wy i zapoznawali siê z funkcjonowaniem w nich GIS-u. Przy czym
chodzi³o tutaj nie tyle o technologie, ile o stronê administracyjn¹ –
jak sekcja GIS-owska wspó³pracuje z innymi departamentami mia-
sta. Specjaliœci z Kanady bardzo pozytywnie ocenili efekty prac
w Starogardzie. Powsta³ plan zorganizowania w przysz³ym roku kon-
ferencji, na któr¹ maj¹ zostaæ zaproszone inne miasta, by mog³y

zapoznaæ siê z osi¹gniêciami Starogardu. Przy okazji chodzi o pro-
mocjê kanadyjskiego pakietu GIS-owego – CARIS.
Poza Starogardem Zarzycki dzia³a te¿ w Polsce na innych p³aszczy-
znach. – Dwukrotnie by³em w Fundacji Ochrony Wielkich Jezior
Mazurskich, która dosta³a du¿e pieni¹dze z Unii Europejskiej na
za³o¿enie systemu informacyjnego. By³em te¿ w kilku przedsiêbior-
stwach prywatnych, ¿eby im trochê pomóc w wejœciu na obecny
konkurencyjny rynek – dwukrotnie w WPG, KPG, OPGK w Krako-
wie oraz OPGK w Kielcach. Pracowa³em u G³ównego Geodety Kraju,
w czasie gdy kupowali do CODGiK system fotogrametrii cyfrowej.
By³em te¿ w Krakowie i w województwie krakowskim, gdy zak³a-
dano tam Ma³opolski System Informacji Przestrzennej. Nawiasem
mówi¹c, zrobiono to bardzo dobrze i Kraków jest przyk³adem, jak
nale¿y w ramach takiego projektu wspó³pracowaæ – podkreœla.
W maju br. na wniosek wojewody krakowskiego dr Zarzycki zosta³
odznaczony przez prezydenta RP Krzy¿em Zas³ugi Rzeczypospoli-
tej Polskiej za bezinteresown¹ pracê dla Polski.

Krytycznie o uprawnieniach zawodowych
Podczas ka¿dego pobytu w Polsce cieszy go du¿y postêp, gospodar-
czy przede wszystkim. W geodezji dostrzega zarówno elementy
pozytywne, jak i negatywne. Nieobce s¹ mu aktualne problemy, na
bie¿¹co œledzi to, co dzieje siê w bran¿y. Jest zachwycony nasz¹
map¹ zasadnicz¹ 1:500, która nie ma swojego odpowiednika w Ame-
ryce Pó³nocnej. Tam ka¿de miasto prowadzi swoje mapy, jak chce,
nie ma mapy centralnej. Dr Zarzycki pozytywnie ocenia w Polsce
obowi¹zek ci¹g³ego uaktualniania danych. Mniej entuzjastycznie
odnosi siê jedynie do stopnia ich szczegó³owoœci. Krytycznie wypo-
wiada siê na temat 6 zakresów uprawnieñ geodezyjnych. Jego zda-
niem jedne uprawnienia dla in¿yniera geodety powinny wystarczyæ.
– Jeœli ktoœ jest in¿ynierem geodet¹ z praktyk¹, to jako profesjonali-
sta wie, co potrafi, a czego nie. Je¿eli podejmie pracê, któr¹ zrobi Ÿle,
to zostanie mu odebrana licencja i nie bêdzie móg³ dalej pracowaæ
w tym zawodzie. Powinien wiêc istnieæ konsekwentny system dys-
cypliny zawodowej – przekonuje. Taki system obowi¹zuje in¿ynie-
rów zawodowych w Kanadzie. Co miesi¹c drukowana jest, na szczê-
œcie bardzo nieliczna, lista osób, którym odebrano licencje. I jest to
skuteczny sposób na wyeliminowanie z rynku nieprofesjonalistów.
– U nas 30 lat temu te¿ istnia³ podzia³ na ró¿ne bran¿e  – wspomina. –
Jednak teraz ka¿dy po ukoñczeniu studiów i dwuletniej praktyce jest
rejestrowany jako in¿ynier zawodowy bez okreœlenia specjalnoœci.
Technologia zaciera granice miêdzy specjalnoœciami. Zasada jest
taka, ¿e jeœli jesteœ in¿ynierem, jesteœ profesjonalist¹, robisz to, co
potrafisz – konkluduje.  Zarzycki dodaje te¿, ¿e w Kanadzie, ¿eby
dostaæ uprawnienia, nie trzeba zdawaæ egzaminów technicznych.
Funkcjonuje tzw. system akredytacyjny. Stowarzyszenie In¿ynierów
ma nadane przez rz¹d prawo do wydawania licencji. Ich przedstawi-
ciele odwiedzaj¹ co 5 lat ka¿dy uniwersytet i kontroluj¹ realizowany
program nauczania. Jeœli dana uczelnia spe³nia okreœlone wymaga-
nia, zdobywa akredytacjê, a jej absolwenci bêd¹ mogli siê zarejestro-
waæ. Do tego potrzebne s¹ jeszcze tylko 2 lata praktyki i zdanie
jednego egzaminu – z etyki.

Si³a s³owa
Dr Zarzycki z dum¹ opowiada, ¿e coraz czêœciej u¿ywane równie¿
u nas s³owo „geomatyka” narodzi³o siê w Kanadzie. Powszechnie
wiadomo, ¿e oficjalnie funkcjonuj¹ tam dwa jêzyki – angielski
i francuski, dlatego wybiera siê takie rozwi¹zania, ¿eby t³umaczenie
by³o jak naj³atwiejsze. – To siê zaczê³o – wspomina – kiedy praco-
wa³em na stanowisku profesora fotogrametrii na Uniwersytecie La-
val w Quebecu [w latach 1969-75 – red.]. To w³aœnie zatrudniony
u nas profesor Dubouesson z Francji wymyœli³ s³owo geomatic. Po
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francusku np. na automatyzacjê biura mówi¹ buromatic, a on dla
okreœlenia geodezji wymyœli³ analogiczne s³owo geomatic. Wszyst-
kim bardzo siê to spodoba³o. Pod wp³ywem tej fascynacji zmienili-
œmy nazwê Canadian Institut of Surveying and Mapping na Cana-
dian Institut of Geomatics. Potem okreœlenie to sta³o siê powszechne
– wspomina.
Na marginesie: w Ameryce Pó³nocnej s³owa geodeta (ang.  geode-
sist) u¿ywa siê tylko dla okreœlenia tych, którzy zajmuj¹ siê geodezj¹
wy¿sz¹, a pozostali to mierniczowie (ang. surveyor).
– Mentalny obraz geodety to goœæ, który siedzi gdzieœ po kolana
w b³ocie. A ¿eby m³odzie¿ przysz³a do zawodu, musi widzieæ w nim
jak¹œ wysok¹ technologiê – przekonuje Zarzycki. – W Kanadzie s¹
trzy uniwersytety, na których ucz¹ geodezji: Nowego Brunszwiku
(we Fredericton), Laval w Quebecu (najstarszy) i w Calgary. W tym
ostatnim jest tak, ¿e przez pierwsze dwa lata wszyscy, którzy id¹ na
in¿ynieriê (niezale¿nie, czy w przysz³oœci zostan¹ geodetami, me-
chanikami czy elektronikami), maj¹ dok³adnie taki sam program.
Dopiero po 2 latach wybieraj¹ konkretny zawód. Pamiêtam rok –
dodaje – kiedy spytano studentów, ilu chce iœæ na tzw. survey engine-
ering, wsta³y 3 osoby. Za trzy miesi¹ce spytano, ilu chce iœæ na
geomatic egineering i wsta³o 30 osób. Jaka si³a jest w nazwie! Dlate-
go zmieniono nazwê wydzia³u na Geomatic Engineering. Z kolei
w Nowym Brunszwiku klasyczni geodeci zmienili nazwê na Depar-
tment of Geodesy and Geomatics Engineering. Równie¿ na Uniwer-
sytecie Laval (jak wspomnia³em) jest geomatyka w nazwie. Cieka-
we rozwi¹zanie istnieje na Uniwersytecie Nowego Brunszwiku, gdzie
jest organiczne po³¹czenie wydzia³u geodezji, geomatyki i informa-
tyki. In¿ynierowie koñcz¹cy ten kierunek studiów dostaj¹ dwa dy-
plomy: in¿yniera geodety i in¿yniera informatyka. I oni s¹ rozrywa-
ni. Mnie siê wydaje, ¿e polskie uczelnie powinny zastanowiæ siê nad
tym modelem studiów. Bo w tej chwili do robienia pomiarów in¿y-
niera nie potrzeba – konkluduje.

Polscy fachowcy nie gorsi od zagranicznych
W Polsce dr Zarzycki spotyka wielu in¿ynierów geodetów, którzy
wykonuj¹ prace techników i to go niepokoi. Jego zdaniem podsta-
wow¹ funkcj¹ wspó³czesnego geodety jest tworzenie nowoczesnych
technologii i metod ich wykorzystania (w tym budowa i zarz¹dzanie
Systemami Informacji Przestrzennej). Podobnie jest w samej foto-
grametrii. W tej chwili w Kanadzie ka¿dy, kto potrafi widzieæ stereo-
skopowo, mo¿e robiæ mapy pos³uguj¹c siê prostym narzêdziem, jak
np. DVP. Do tego fotogrametryczne wykszta³cenie nie jest potrzeb-
ne. Dziêki temu z jednej strony fotogrametria bardziej siê upowszech-
nia, a z drugiej – praca in¿ynierów fotogrametrów staje siê bardziej
profesjonalna. Ostatnio regularne wizyty w Polsce utwierdzaj¹ go
w przekonaniu, ¿e – jak mówi – Polacy nie musz¹ siê wstydziæ, nie
musz¹ mieæ kompleksów. Wrêcz przeciwnie, powinni byæ bardziej
dumni, bardziej pewni tego, co potrafi¹. WeŸmy teraz na przyk³ad
ten olbrzymi projekt Banku Œwiatowego – numeryczny model tere-
nu. Zarzycki uwa¿a, ¿e firmy polskie mog¹ to tak samo dobrze
zrobiæ jak zagraniczne: – Moim zdaniem w³aœnie polska firma po-
winna byæ g³ównym wykonawc¹, a niech sobie dobierze kooperanta
zagranicznego tam, gdzie bêdzie tego potrzebowaæ. Jedyn¹ s³ab¹
stron¹ polskich firm staraj¹cych siê o tak du¿y projekt móg³by byæ
brak zachodnich metod i stylu zarz¹dzania – dodaje jednak po chwili.

Ksi¹¿ka
Do Polski Zarzycki przywióz³ wydan¹ niedawno w Kanadzie ksi¹¿-
kê, której jest wspó³autorem. Tytu³ „Mapping a Northern Land”
mo¿na przet³umaczyæ jako „Wykonywanie map Kraju Pó³nocy”.
Treœæ wcale pokaŸnej ksiêgi obejmuje okres od 1947 do 1994 roku.
Wœród autorów mo¿na odnaleŸæ jeszcze dwóch Polaków: prof. Ada-

ma Chrzanowskiego z Uniwersytetu Nowego Brunszwiku i dr. Teo-
dora Blachuta (by³ego szefa sekcji fotogrametrycznej w Kanadyj-
skim Instytucie Badawczym, obecnie na emeryturze). Wielu innych
autorów powo³uje siê w swoich opracowaniach na ró¿nych Pola-
ków, którzy wnieœli znacz¹cy wk³ad w rozwój tamtejszej geodezji
czy kartografii (m.in. na kartografa Henryka Mindaka, autora atlasu
Kanady, Ewê Siekiersk¹, kartografkê, Janusza Klawego, który by³
m.in. profesorem kartografii w Calgary).

£atwo dostêpne i u¿yteczne informacje
Z perspektywy Kanady Zarzycki negatywnie ocenia dostêp do da-
nych w Polsce: – Wszystkie dane s¹ tajne lub poufne, szczególnie
zdjêcia lotnicze. Dzisiaj, kiedy ka¿dy mo¿e kupiæ zdjêcia satelitarne,
i to z rozdzielczoœci¹ 1 m, utajnianie zdjêæ lotniczych wydaje siê byæ
paranoj¹ i nalecia³oœci¹ sowieck¹. Uwa¿am, ¿e ka¿dy obywatel, jako
p³ac¹cy podatki, powinienem mieæ swobodny dostêp do danych.
W Kanadzie prowadzona jest polityka udostêpniania jak najwiêkszej
iloœci danych za nominaln¹ op³at¹. Teraz planuje siê, ¿e baza topo-
graficzna bêdzie bezp³atnie udostêpniona w Internecie. Filozofia jest
taka, ¿e w szerszym krêgu u¿ytkowników zawsze ktoœ wymyœli dla
tych danych jeszcze jedno zastosowanie i dziêki temu bêdzie siê
rozwija³ przemys³. A wtedy i pañstwo zyskuje – dodaje.
Zarzyckiego niepokoi równie¿ nadmierny druk map papierowych,
których nie ma gdzie przechowywaæ. Kanady nie ominê³y podobne
problemy: – Dawniej drukowa³o siê (nawet jeœli mapa obejmowa³a
teren le¿¹cy ca³kiem na pó³nocy, gdzie tylko jelenie chodzi³y) po-
wiedzmy 500 kopii arkuszy. Teraz nak³ad jest uzale¿niony od zapo-
trzebowania. Jak potrzeba 20 sztuk, to siê robi 20 sztuk, a jak trzeba
1000, to siê robi 1000. Umo¿liwia to nowa technologia. Niepotrzeb-
ne s¹ magazyny z mapami. Ró¿ne s¹ te¿ style mapy. Na przyk³ad na
pó³nocy Kanady zupe³nie inny ani¿eli na po³udniu. Na pó³nocy jest
olbrzymia liczba jezior, bagien i to trzeba przedstawiæ inaczej ni¿
tereny gêsto zaludnione na po³udniu. Wa¿ne jest te¿, kto u¿ywa
mapy. Na pó³nocy na przyk³ad korzystaj¹ z nich przede wszystkim
geolodzy, którzy maj¹ swoje specyficzne wymagania.

Geodeci przed szans¹
Jerzy Zarzycki ma wyrobione zdanie na temat tego, w jakim kierun-
ku ma siê rozwijaæ polska geodezja: – Przede wszystkim trzeba siê
przestawiæ na to, ¿e geodeci powinni tworzyæ informacje dla u¿y-
tkownika, a nie dla siebie samych. Chocia¿ czasami mo¿e idzie to
przeciwko pewnym przyzwyczajeniom geodezyjnym. Ale je¿eli geo-
deci tego nie zrobi¹, to inni ich zast¹pi¹. I do pewnego stopnia tak siê
sta³o w Kanadzie. Wprawdzie tam nie by³o Prawa geodezyjnego
(a jedyne uprawnienia, jakie trzeba mieæ w Kanadzie, dotycz¹ prac
katastralnych), ale tak samo geodeci mówili, ¿e GIS jest nasz. I oni
krzyczeli, a wszyscy inni go robili. W tej chwili w Kanadzie, podo-
bnie zreszt¹ jak w Stanach, w wiêkszoœci GIS-em zajmuj¹ siê geo-
grafowie. Rozmawiam w Polsce z geodetami  – podkreœla – ale oni
zas³aniaj¹ siê Prawem geodezyjnym. A tymczasem geodezja nie jest
dla geodezji, tylko dla u¿ytkowników. Gdy spo³eczeñstwo dojdzie
do wniosku, ¿e Prawo geodezyjne hamuje rozwój, to je zmieni.
Geodeci musz¹ zaakceptowaæ fakt, ¿e ¿yjemy w „œrodowisku infor-
matycznym”, i podejœæ do tego zjawiska w sposób pozytywny, aby
wyci¹gn¹æ jak najwiêksze korzyœci dla siebie i zawodu. Same po-
miary s¹ konieczne i wa¿ne, ale mog¹ byæ wykonywane przez tech-
ników. Moim zdaniem przysz³oœæ geodetów le¿y w budowaniu i za-
rz¹dzaniu Systemami Informacji Przestrzennej (zarówno ogólnokra-
jowym, jak i dla miast), infrastruktur¹ danych przestrzennych, a tak-
¿e katastrem. To jest olbrzymia okazja dla polskich geodetów i mam
nadziejê, ¿e j¹ wykorzystaj¹ – podsumowuje dr Jerzy Zarzycki.

Opracowa³a Anna Wardziak
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